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Vážení spoluobčané, 
milí čtenáři, po osmi 
letech dochází ve 
vedení radnice k 
významné obměně. 
Sami občané v le-
tošních volbách roz-

hodli, že tuto změnu požadu-
jí. Změnu, která opět otevře 
radnici lidem, bude naslou-
chat jejich problémům, ale i 
návrhům pro zlepšení. Změ-
nu, která bude řádně hospo-
dařit se svěřenými financemi 
a pomůže město trvale a 
zejména udržitelně rozvíjet. 
Změnu, která pomůže vytvo-
řit pevnou občanskou komu-
nitu. 
  Rád bych poděkoval všem 
občanům, kteří se rozhodli 
dát najevo svůj názor a splnili 
svoji občanskou povinnost v 
rámci komunálních voleb. 
My, jakožto nové vedení, se 
budeme snažit naplnit důvě-
ru našich voličů a naslouchat 
všem lidem bez rozdílu. I z 
tohoto důvodu se s občany 
chceme setkávat i mimo 
pouhá zastupitelstva. Vedení 
diskuze, probírání důležitých 
návrhů a pravidelná setkání 
se všemi občany, ale také s 
malými a středními podnika-
teli, velkými zaměstnavateli, 
se seniory, s žáky a se stu-
denty místních škol, považuji 
osobně za základ úspěšného 
vedení a rozvoje města.  
  Velmi se těším na novou 
roli, na spolupráci se všemi 
pracovníky našeho města a 
se všemi zastupiteli. Pevně 
doufám, že se budeme pravi-
delně setkávat, ať už na kul-
turních akcích, na radnici či 
na veřejných setkání. Přeji 
všem krásné podzimní dny.  
       Vojtěch Krejčí - starosta  

SLOVO STAROSTY 
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Výsledky komunálních voleb v Lovosicích 
V pondělí 24. října proběhlo ustavující zasedání Zastupitelstva města Lovosice.  

Novým starostou pro volební období 2022 – 2026 byl zvolen Ing. Vojtěch Krejčí (PRO Lovosice) a na pozici místostarosty  
byl uveden Jiří Motl (SPOLU). Zasedání, které se konalo v prostorách „staré radnice“, přihlížel plný sál občanů.  

  Rada města bude i pro následující období sed-
mičlenná, jejími členy jsou: Jiří Hopp, Ing. Jiří 
Cimr, Mgr. Jana Nováková a Ing. Marek Hřebík 
za sdružení PRO Lovosice a za uskupení SPOLU 
Mgr. Andrea Červenková.  
  „Ještě jednou velké díky voličům za mimořádně 
skvělý výsledek pro naše sdružení (PRO Lovosi-
ce). Také zastupitelům za projevenou důvěru, 
kterou se budu vší silou z pozice starosty města 
snažit naplnit. Hlavním nejbližším úkolem nové-
ho vedení a rady města bude připravit pokud 
možno vyrovnaný a fungující rozpočet, dále sta-
bilizovat situaci s vysokými cenami za energie a 
vytvořit takové projekty, které začnou šetřit 
městské kase peníze,“ uvedl nově zvolený sta-
rosta Ing. Vojtěch Krejčí.  
  Koalice SPOLU a PRO Lovosice má 11 hlasů 
z 21 zastupitelských křesel. Finanční a kontrolní 
výbor budou následující čtyři roky vést Ing. Jan 
Lisa (ANO) a bývalý místostarosta Vladimír Šuma 
(ANO). O dalších členech výborů se bude hlaso-
vat na dalším jednání zastupitelstva, které se 
uskuteční ve středu 30. listopadu tradičně v sále 
staré radnice.                                                    (ik) 

Zastupitelstvo města Lovosice pro období 2022 - 2026 

Ing. Vojtěch Krejčí 
PRO Lovosice 

starosta 

Jiří Motl 
SPOLU 

místostarosta 

Bc. Barbara Johnová 

PRO Lovosice 

zastupitelka 

Mgr. Andrea Červenková 

SPOLU 

radní 

Ing. Jiří Cimr 
PRO Lovosice 

radní 

Jiří Hopp 

PRO Lovosice 

radní 

Ing. Marek Hřebík 

PRO Lovosice 

radní 

Tony Vávra 

PRO Lovosice 

zastupitel 

Mgr. Martina Lízlová 

PRO Lovosice 

zastupitelka 

Mgr. Jana Nováková 

PRO Lovosice 

radní 

Vladimír Hieke 

ANO 2011  
zastupitel 

Ing. Milan Dian, Ph.D., MBA 

ANO 2011  
zastupitel 

Ondřej Pšenička 

SPOLU 

zastupitel 

Vladimír Šuma 

ANO 2011 

zastupitel 

Ing. Jan Landa 

ANO 2011 

zastupitel 

Mgr. Daniela Deusová 

ANO 2011 

zastupitelka 

Ing. Jan Lisa 

ANO 2011 

zastupitel 

Miroslav Macháč 

SPD 

zastupitel 

Ing. František Zukerstein 

ANO 2011 

zastupitel 

Přemysl Živný 

ANO 2011 

zastupitel 

Milan Šramota 

KSČM 

zastupitel 

https://www.facebook.com/prolovosice/?__cft__%5b0%5d=AZWrpSZTOMs2r3lcR6GGdIXg33JWcKkZ9yflrbnXeR-eqm1jRH9VOrAH4eYucJmLAhhReRV2opgOvOlBmeo-aAesszwqxFzqNRUrW5n35-yf3HjxtkU-F3vyglFPId5-CP42lwgHlkaEnOINvnrk6lASt9Bxvg0mxlmWGenfF1WxTCkIfjfIYeYKsb0fBhPjB8NIUGgu9iXwG9
https://www.facebook.com/prolovosice/?__cft__%5b0%5d=AZWrpSZTOMs2r3lcR6GGdIXg33JWcKkZ9yflrbnXeR-eqm1jRH9VOrAH4eYucJmLAhhReRV2opgOvOlBmeo-aAesszwqxFzqNRUrW5n35-yf3HjxtkU-F3vyglFPId5-CP42lwgHlkaEnOINvnrk6lASt9Bxvg0mxlmWGenfF1WxTCkIfjfIYeYKsb0fBhPjB8NIUGgu9iXwG9
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Vedení města na období 2022 - 2026 

Od roku 2013 pracoval na městském úřadě jako referent odboru vnitřních věcí v oblasti 
rozvoje cestovního ruchu a propagace města. Od listopadu 2015 pak v Centru kultury Lo-
voš, kde z pozice ředitele pomáhal rozvíjet kulturní život ve městě až do května roku 2020. 
Před jmenováním do funkce starosty pracoval jako OSVČ ve vlastní firmě, která svoji čin-
nost zaměřuje na pořádání kulturních akcí a marketing. Je zakladatelem a provozovatelem 
hudebního baru Cabaret Music bar. 
 

Zájmy: Organizace kulturně společenských a sportovních akcí, sport (fotbal, tenis, volej-
bal), hudba, film, grafické práce, spoluzakladatel občanské iniciativy LOVO SPOLU a nezá-
vislého sdružení PRO Lovosice. 
 

Pověřené oblasti: Strategický rozvoj a plánování, příspěvkové organizace, kultura, cestov-
ní ruch a prezentace města, komunikace, městská policie, krizové řízení. 

Od roku 2002 se věnuje házené na nejvyšší úrovni. Převážně celou kariéru hrál za místní klub 
Lovci Lovosice, vyjma jedné sezony, kterou strávil v KP Brno. Po ukončení studia na lovosickém 
gymnáziu studoval obor Informační systémy na Univerzitě Jana Evangelisty Purkyně v Ústí nad 
Labem. Před zvolením do funkce místostarosty od roku 2011 pracoval na Městském úřadě v 
Lovosicích jako správce počítačové sítě.  
 

Zájmy: Rodina, kultura, cestování a sportovní aktivity. Programování webových stránek, grafic-
ké práce a fotografování. Vzdělávání se v oblasti kyberbezpečnosti. V poslední době se věnuje 
domácímu kutilství.  
 

Oblasti: Digitalizace a rozvoj IT města i příspěvkových organizací, oblast rozvoje sportu a vol-
ného času. 

Starosta: Ing. Vojtěch Krejčí (PRO Lovosice) 

31 let, jednatel společnosti, pořadatel kulturních akcí a provozovatel hudebního baru 

Místostarosta: Jiří Motl (SPOLU) 

38 let, správce sítě městského úřadu, sportovec (házená) 

Jiří Hopp (PRO Lovosice), 47 let, vedoucí závodu 

Vedoucí závodu společnosti Emco spol. s.r.o., bývalý lovosický  
hokejista 

Radní pro oblasti: majetek města, investice, územní plánování,  
doprava, bytová politika 

Kontaktní email: jiri.hopp@meulovo.cz 

 

Ing. Jiří Cimr (PRO Lovosice), 48 let, bankovní analytik 

Bankovní analytik a metodik 

Radní pro oblasti: finance a ekonomika města, kontroly a audity, 
plnění a plánování rozpočtu města 

Kontaktní email: jiri.cimr@meulovo.cz 

 

Mgr. Jana Nováková (PRO Lovosice), 39 let, sociálně pedagogic-
ký pracovník 

Místopředsedkyně a jednatelka neziskové organizace Šance  
Lovosice, z.s. 
Radní pro oblasti: sociální oblast, dům s pečovatelskou službou, 
komunitní plánování 
Kontaktní email: jana.novakova@meulovo.cz 

 

Ing. Marek Hřebík (PRO Lovosice), 40 let, projektový inženýr 
Projektový inženýr ve společnosti Mondeléz (Deli) 
Radní pro oblasti: dotace a evropské fondy, veřejné zakázky,  
energetika 

Kontaktní email: marek.hrebik@meulovo.cz 

 

Mgr. Andrea Červenková (SPOLU), 48 let, učitelka 

Učitelka na 1. ZŠ Lovosice. Organizátorka charitativních a veřej-
ných koncertů pěveckého sboru Koťata 

Radní pro oblasti: školství, přeshraniční spolupráce, životní pro-
středí a nakládání s odpady 

Kontaktní email: andrea.cervenkova@meulovo.cz 

Rada města Lovosice 
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U příležitosti odchodu do důchodu, vám milí čtenáři, přinášíme rozhovor s ředitelkou MŠ U Koníčka paní Bc. Zdenou Mikynovou. 
Ochotně zavzpomínala na své začátky a zhodnotila stav současného předškolního vzdělávání, které je velmi důležité  

pro dětský rozvoj a start do života.  

Odcházející ředitelka Mikynová pracovala s dětmi 43 let  

  Jak vzpomínáte na své začátky v MŠ? 

  Naše školka byla uvedena do provozu v 
březnu 1974 jako 2. závodní mateřská škola 
SCHZ Lovosice. Paní ředitelkou byla tehdy 
paní Věra Hadáčková. Měla jsem to štěstí 
začít svoji kariéru učitelky mateřské školy 
pod vedením této paní ředitelky. Paní ředi-
telka Hadáčková byla velmi vstřícná a předa-
la mi mnoho užitečných rad do začátku mé 
kariéry. Hodně jsem se od ní naučila a dod-
nes na ni v dobrém vzpomínám. Do práce 
jsem nastoupila 27. února 1979 po mateřské 
dovolené jako čerstvě vystudovaná učitelka. 
Pracovala jsem ve třídě mladších dětí. Od té 
doby až do současnosti mi prošly rukama 
stovky dětí. Se spoustou těchto „dětí“ se 
setkávám v mateřské škole ještě dnes. Dnes 
jsou však již sami rodiči, kteří do školky vodí 
své děti. Dokonce je mezi těmito „dětmi“ i 
jeden dědeček, jehož vnouček do naší školky 
chodí již druhým rokem. 
 

  To je tedy neuvěřitelných 43 let při práci 
s dětským „živlem“, pozorujete za tu do-
bu nějakou změnu v dětském kolektivu, 
jejich vnímání a prožívání? 

  Ano, je to již 43 let, kdy jsem se upsala prá-
ci s dětmi. A co více, já pracuji celých těch 43 
let v jedné mateřské škole. Do roku 1990 
jsem byla učitelkou a do funkce ředitelky 
školy jsem byla jmenována v roce 1992. Ře-
ditelkou školy jsem tedy 31 let. Za dobu mé-
ho působení v mateřské škole se změnilo 
úplně všechno. Co se týče dětí, je to velmi 
těžké krátce zhodnotit změnu jejich vnímání 
a prožívání. Každopádně jsou děti dnes úpl-
ně jiné než před 40 lety. Dříve se s dětmi 
pracovalo hodně kolektivně, všichni dělali 
všechno. Děti byly zvyklé na kolektiv, uměly 
se samy oblékat, byly více samostatné. Velký 
podíl na tom měly „tety“ z jeslí, protože sko-
ro všechny děti chodily před nástupem do 
školky do jeslí. Naše závodní mateřská škola 
byla již tehdy velmi dobře vybavena nábyt-
kem, pomůckami i hračkami. Děti se dobře 
zapojovaly do všech činností, nevybíraly si, 
co chtějí či nechtějí dělat. Bavilo je všechno. 
Dnes už se některé děti jen tak nezabaví, 
velmi často nabízenou činnost dělat nechtějí. 
Ale to neplatí u všech. Děti jsou dnes většími 
osobnostmi a velmi záleží na tom, jak je dítě 
vychovávané doma. Velký problém vidíme, 
když děti nemají doma nastavené hranice. 
 

  Jaké milníky v historii školky považujete 
za významné?  
  Jak již bylo řečeno, mateřská škola byla 
slavnostně otevřena 1. března 1974 jako 2. 
závodní mateřská škola SCHZ Lovosice. V tu 
dobu měla škola dvě třídy. V listopadu 1983 
byla dostavěna druhá budova a vznikly další 
dvě třídy. Ve stejném roce, bohužel, zemřela 
paní ředitelka Věra Hadáčková a novou paní 
ředitelkou školy se stala paní Jaroslava Gar-
gulová, která po pětiletém působení odešla 
na vlastní žádost v roce 1988. Na její místo 
nastoupila Libuše Brůnová, která byla ředi-
telkou pouze do listopadu 1989, kdy odešla 
na mateřskou dovolenou. V té době jsem se 
stala zastupující ředitelkou a školu jsem řídila 

v plném rozsahu. Ředitelkou školy jsem byla 
jmenována v roce 1992. Od ledna 1993 byly 
zrušeny Školské úřady a mateřská škola byla 
převedena pod město Lovosice a od 1. 1. 
1994 získala mateřská škola právní subjekti-
vitu a stala se příspěvkovou organizací měs-
ta. Od té doby došlo k mnoha změnám ve 
vzhledu školky nejdříve v interiéru, následně 
budov a též školní zahrady. Vše ve spoluprá-
ci se zřizovatelem, která byla po celou dobu 
na velmi dobré úrovni. 
 

  Pojďme trochu zavzpomínat na chvilky, 
které jsme my v mateřské škole prožili. Já 
sama jsem do MŠ U Koníčka chodila a 
moc ráda na tu dobu vzpomínám. Vyba-
vuji si třeba dodnes, jak jste jednou ráno 
vítala děti v masce vodnice. Nám se to 
moc líbilo a užili jsme si pohádkový den. 
Na co ráda vzpomínáte Vy? 

  Ono toho bylo za dobu mého působení 
mezi dětmi tolik, že je složité vybrat konkrét-
ní věc... Ale velmi ráda například vzpomínám 
na školy v přírodě. Tam děti poznáte vždy 
trochu jinak. Maškarní reje, překážkové stez-
ky, hledání pokladů, dokonce i sáňkovačka, 
to vše stojí za zmínku. Konkrétní vzpomínku 
po mně nechtějte, na vše a všechny budu 
ráda vzpomínat. Práce s dětmi je radost. 
 

  Vnímáte nějak na dětech změny ve spo-
lečnosti, které nás poslední desetiletí pro-
vázejí (např. pandemie, nadužívání inter-
netu a dalších médií, sociální rozdíly 
apod.)? Změnil se nějak způsob práce s 
dětmi?  
  Způsob práce s dětmi se velmi změnil po 

revoluci v roce 1989. Z pevného denního 
řádu, kdy v přesně určený čas se musela 
dělat určitá činnost a nesměli jsme ani 5 
minut přetáhnout, se přešlo do volného reži-
mu. To byla velká změna, která přinesla 
mnoho pozitivního. Režim dne se mohl při-
způsobit dětem, jejich pracovnímu tempu a 
každé dítě, i to nejpomalejší, dostalo šanci 
dokončit svou práci a zažít úspěch. Činnosti 
se nyní navzájem prolínají, mohou se v rámci 
tematických bloků opakovat, ale to by bylo 
na dlouhé povídání. 
  A jestli je děti těžší namotivovat k činnosti? 
Trochu ano, protože dříve děti vždy dělaly 
vše, co bylo připraveno, to nešlo jinak. Nyní 
si mohou vybrat, zda budou nabízenou čin-
nost dělat, či budou dělat něco jiného. Pro 
tyto případy musí mít paní učitelky nachystá-
no činností více. O to je naše práce 
v současné době náročnější. Přesto stále 
krásná. 
 

  Co považujete za úspěch za dobu svého 
působení ve funkci ředitelky? 

  Za úspěch považuji to, že ve škole pracuje 
kolektiv zaměstnanců, kteří umí táhnout za 
jeden provaz. Důvěřujeme si navzájem, spo-
lupracujeme. My jsme dlouho pracovali ve 
stálém kolektivu, nadšení pro práci nám bylo 
od počátku vlastní a společně jsme budovali 
školu s dobrým jménem. Konkrétní jméno 
pro školku si vybraly děti samy podle sochy 
koníka, která je umístěna na zahradě. 
V podvědomí lidí jsme „Školka U Koníčka“. 
Kolektiv zaměstnanců se nyní postupně mě-    
 

               Pokračování na straně 5 
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  Na začátku července jsme tradičně vyrazili 
na dvoutýdenní letní tábor do Stvolínek v 
Libereckém kraji. Ten se letos nesl v duchu 
fantasy a byl plný elfů, trpaslíků, víl a moc-
ných čarodějů. Program vyplnilo společné 
vaření, skautské znalosti, táborové ohně, ale i 
hry v lese a koupání. Co se nám obzvlášť 
povedlo, byl food festival, během kterého 
družiny vařily pokrmy pro ostatní, a pak ná-
cvik hromadných nehod, při kterých si nejlé-
pe procvičíme zdravovědu. Některá naše díla 
vypadají skoro jako skutečná zranění! Ke 
konci tábora se ještě starší členové oddílu 
vydali do Jindřichova Hradce na teambuil-
ding. Prošli jsme Třeboň, Jindřichův Hradec a 
dostali se až do ďáblovy… zadnice. Také 
jsme navštívili kukuřičné bludiště a večery 
trávili maratónem toho nejhoršího, co kine-
matografie vyplodila. Ale film VelociPastor 
vřele doporučujeme. 
  Se začátkem školního roku opět začaly pra-
videlné schůzky, během těchto schůzek se 
snažíme být venku, ale při nepříznivém po-
časí, obzvlášť na podzim a v zimě, to často 
není možné. Na schůzkách se učíme napří-

klad poznávat rostliny a zvířata, první pomoc 
a zdravovědu, uzly, šifry, pracovat s mapou a 
orientovat se v přírodě a spoustu dalších. 
Schůzky nejsou ale pouze o učení, velká část 
našeho programu se skládá z her. S novým 
školním rokem jsme museli jmenovat nové 
rádce – vedoucí skautských skupin, kterým 
říkáme družiny. Starší členové pak přecházejí 
do vedení oddílu, kde se mohou podílet na 
tvorbě programu. V letošním roce se nám 
také podařilo doplnit si skautské kvalifikace, 
především čekatelské zkoušky. Ty rozšiřují 
skautské znalosti a účastníky také učí základy 
vedení lidí, právního minima nebo účetnictví. 
Vše hravou formou během několika víkendů 
anebo letního tábora. 
  Během školního roku se nesetkáváme pou-
ze při schůzkách, vydáváme se také jednou 
za čtrnáct dní na výpravy. Od září jsme již 
stihli Vaňovský vodopád. Také jsme se zú-
častnili cestovatelské akce Křížem Krážem, 
kde jsme se snažili najet co nejvíce kilometrů 
ve vlaku a navštívit různá zajímavá místa po 
celé republice. V září, během Václavské pou-
ti, jsme na Osmičce uspořádali skautské 

městečko, kde si děti mohly zasoutěžit ve 
střelbě z luku, v „laserovém bludišti“ či si 
zazávodit v kartonových autíčcích. Postavili 
jsme podsadové stany, abychom mohli ve-
řejnosti přiblížit, jak bydlíme na táboře. Na-
vzdory nepříznivému počasí se akce vyvedla. 
Skauti přeci nejsou z cukru. V září došlo i na 
oslavu 30 let od založení oddílu Šipka. Vydali 
jsme se na historicky první výpravu na Holý 
vrch, vysvětlili si, proč se náš oddíl jmenuje 
Šipka, a zavzpomínali si se staršími na to, jak 
oddíl fungoval dříve a jak funguje dnes. Po-
slední víkend jsme strávili Dnem za obnovu 
lesa, během kterého jsme vysadili 205 stro-
mů, a podzimní prázdniny se chystáme strá-
vit společně v Lužických horách, o tom ale 
snad příště. 
  Pokud byste se k nám chtěli připojit, najde-
te nás v naší klubovně na Václavském ná-
městí v uličce vedoucí k Penny. Děti od 6 do 
10 let mají schůzky ve čtvrtek od 16 do 18 
hodin, děti od 11 do 15 let ve středu v tentýž 
čas. Stále se mezi nás vejde pár nováčků! Pro 
více informací pište na lovosice@skaut.cz 

                                   Jiřina Pelikánová (Všeználek) 

O lovosických skautech opět nebylo delší dobu slyšet, tak bychom rádi krátce povyprávěli o našem létě.  

Skautský oddíl Šipka slaví 30 let od založení 

                Dokončení ze strany 4 

 

ní, protože mnoho z nás odešlo nebo odchá-
zí do důchodu jako nyní já. Kdysi jsme se 
smáli, že naší školce budou říkat „Školka u 
babiček“.  
 

  Práce učitelky v MŠ, ač se to možná li-
dem „zvenku“ nezdá, je vcelku náročná. 
Pracuje se s citlivými dušičkami rozvíjejí-
cích se lidiček. Co by mělo být úkolem 
mateřinek v budoucnu? 

  Tak to je velice těžká otázka. Mně připadá, 
že mateřinky jsou tak trochu na okraji zájmu, 
především ze strany MŠMT. A my jsme přece 
základním kamenem ve vzdělávání dětí. U 
nás startujeme chuť a touhu po vzdělání. 
Děti se těší, až budou umět samy číst a počí-
tat. Učíme je vzájemné spolupráci, což je 
v současné době docela těžké. Děti jsou spíše 
individualisté a hrají tak trochu ve svůj pro-
spěch. Velmi často slyšíme hlášku „to jsem 
postavil já a že to mám hezký“, i když se na 
stavbě z kostek podílelo několik dětí. A právě 
to se nám daří ve školkách měnit.  
  Trochu se o mateřinky bojím, když vidím, 

lépe řečeno slyším, co náš pan ministr škol-
ství dokáže vyslovit za nesmysly. Celé naše 
školství je nyní chaotické, a to jsme v této 
oblasti byli v České republice velmi vysoko 
především díky J. A. Komenskému. 
 

  Celoživotně žijete svou prací, máte čas na 
relaxaci? Věnujete se nějakým koníčkům 
nebo se chystáte k některým vrátit po 
Vašem odchodu do zaslouženého důcho-
du? Nač se v současnosti těšíte? 

  Relaxace je pro mne velmi důležitá, i když v 
současné době na ni mnoho času nezbývá. O 
to více se těším, že na vše budu mít po No-
vém roce času více. Chtěla bych věnovat svůj 
volný čas svým koníčkům a také vnoučatům. 
Ke dvěma již dospělým, Viktorii a Matějovi, 
přibyl minulý rok malý Zaki a letos v létě ješ-
tě postupně dvě děvčátka – Lilien a Mína. O 
zábavu bude tedy postaráno. Velmi ráda si 
též zahraji na harmoniku nebo kytaru. Vrátím 
se ke čtení. V současné době se též hodně 
věnuji šití oděvů nejen pro děti. I na toto 
bude času více. Také výtvarno mi není cizí, 
třeba malování obrazů nebo výroba šperků 
ze dřeva. Jezdíme na chatu, tudíž se těším na 

toulky přírodou. Manžel je náruživý cyklista, 
tak trochu i to kolo.  
  V neposlední řadě se budu moci více věno-
vat své mamince. Příští rok jí bude 90 let, je 
stále čiperná, soběstačná, vše ji zajímá. Bude 
to zajímavé. Nudit se určitě nebudu. 
 

  Jak by měla dle Vás vypadat školka U 
Koníčka za dalších 10 - 40 let? Nebo co 
byste jí popřála?  
  Školka by měla být taková, aby do ní chodi-
ly děti rády, aby ráno děti budily své rodiče, 
že chtějí do školky, i když mohou být doma. 
Aby byla dobrým zázemím pro děti i zaměst-
nance. Aby byla pro děti dobrým odrazovým 
můstkem pro jejich další vzdělávání.  
  Přála bych školce, aby se jí i nadále dobře 
dařilo, měla dostatek prostředků pro zajištění 
provozu, aby v ní bylo dobře zaměstnancům  
i dětem a děti mohly stále prožívat své dět-
ství ve zdraví a bez starostí. A taky prima 
rodiče.  
 

  Děkuji moc za rozhovor a přeji Vám mnoho 
zdraví, krásných zážitků s Vaší rodinou a ra-
dostné dny naplněné relaxací.       (rys, foto rys) 
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  Na mistrovství ČR starších žáků v Jablonci 
nad Nisou, které proběhlo v půlce září, se 
lovosické mládeži velmi dařilo. Oddíl ASK 
získal stříbrnou medaili v podání vynikajícího 
Dana Kačura v běhu na 3 000 m v novém 
osobním rekordu 9:21,36 min a obdržel po-
zvánku na mezistátní utkání, což byl skvělý 
úspěch. V celkovém medailovém pořadí 
MČR jsme s bilancí 1–2–0 dosáhli po letech 
opět vynikajícího úspěchu celkovým 9. 
místem ze 141 zúčastněných oddílů. Vyni-
kajícího výsledku dosáhl Adam Bradáč v 
běhu na 1 500 m překážek, kde obsadil 6. 
místo časem 4:58,56 min. Dále 7. místo vy-
bojovala Ema Kučerová v běhu na 1 500 m v 
čase 5:17,92 min. Dále celkově 10. místo 
obsadil Jan Soukup v běhu na 300 m časem 
37,97 s, kterému postup do finále utekl o 11 
setin. Tímto časem obsadil 4. místo v rozbě-
hu a na třetího postupujícího z rozběhu ztra-
til oněch 11 setin. Další 10. místo obsadila 
Tereza Hrnčířová v běhu na 3 000 m v čase 
11:46,37 min. Dále na 11. místě doběhl Petr 
Gala časem 10:04,69 min v běhu na 3 000 m. 
Dále pak 14. místo obsadila Elena Kutílková 
v běhu na 3 000 m časem 12:12,55 min. Ještě 
další celkové 14. místo obsadila štafeta ve 
složení Bradáč A., Kačur D., Soukup J., Gala P. 
časem 2:43,15 min. 
  Jedinečně zazářil Jaroslav Smělý ml., který i 
přes velké nachlazení a s mírnou teplotou 
vybojoval skvělou stříbrnou medaili výko-
nem 49,05 m a získal pozvánku na reprezen-
tační 4. utkání ČR – Slovensko – Maďarsko – 
Chorvatsko. Počasí bylo katastrofální, ale 
přesto se úspěch dostavil. Druhý den soutěž 
pokračovala vrhem koulí. Zdravotní stav se 
díky bezkonkurenčním přírodním lékům 
(česneku, označovanému jako ruské antibio-
tikum, s medem a z bylinek vyrobenému 
sirupu) výrazně zlepšil a úspěch byl na světě. 
V parádním závodě udělal vynikající osobní 
rekord 16,50 m a získal zlatou medaili a již 
druhou pozvánku na reprezentační utkání 
ČR – Slovensko – Maďarsko – Chorvatsko. 
Potvrdil lídra letošních českých tabulek a je 
jen škoda, že to nemohl potvrdit i v hodu 

diskem. Realizační tým Jaroslava Smělého 
ml. ve složení Jaroslav Smělý st., Marcela 
Smělá a Jan Bartůněk (druhý trenér) Járovi 
skládá velkou gratulaci. 
  Dne 24. září se uskutečnilo ve Znojmě me-
zistátní 5. utkání ČR – Slovensko – Maďarsko 
– Slovinsko – Chorvatsko staršího žactva. 
Jaroslav nastoupil ke svému prvnímu repre-
zentačnímu startu v soutěži v hodu diskem a 
ve vrhu koulí. Pro nás rodiče to byla úžasná 
podívaná. V zatím nejvydařenějším závodě v 
kariéře nejprve zvítězil v hodu diskem, kdy 
výkonem 58,61 m zaostal jen 47 cm za čes-
kým rekordem a dostal se na 3. místo v his-
torii ČR s úžasnou sérií 52,93 - 55,12 - 57,58 
- 58,61 - x – x, a poté zvítězil i ve vrhu koulí 
výkonem 16,65 m s opět úžasnou sérií 15,16 
- 16,28 - 16,04 - 16,33 - 16,32 - 16,65. Samo-
zřejmě oba výkony jsou novými osobními 
rekordy. Získal tím 22 bodů pro družstvo ČR.  
Mezistátního utkání se zúčastnil i další lovo-
sický atlet, vynikající běžec a bojovník Dan 
Kačur, který nastoupil v běhu na 3 000 m. 
V závodě, kde tři kola odtáhl úplně sám a v 
osobním rekordu 9:16,42 min, získal skvělých 
7 bodů za 4. místo pro družstvo chlapců ČR. 
Celkem lovosičtí kluci přispěli k vítězství 
ČR 29 body. 

  Druhý den po reprezentačním utkání jsme 
se na pozvání zúčastnili mítinku ve Freiber-
gu. Jaroslav Smělý ml. se přes velkou únavu 
dost trápil, ale přidal dvě další vítězství se 
skvělými výkony v hodu diskem 53,25 m a ve 
vrhu koulí 15,67 m. Milan Holcr se nenechal 
zahanbit a vytvořil si dva osobní rekordy. 
Nejprve v hodu diskem 32,66 m (3. místo) a 
pak poprvé v kariéře překonal 12metrovou 
hranici ve vrhu koulí, kdy obsadil 2. místo za 
skvělých 12,24 m. V kategorii chlapců U16 
jsme zazářili. V hodu diskem v kategorii M50 
se zadařilo Jaroslavu Smělému st. a ukázal 
svým svěřencům, že má ještě co předávat. 
Bez tréninku vyhrál svou kategorii v novém 
osobním a saském rekordu výkonem 47,90 
m. Byl to velmi náročný, ale naprosto parád-
ní víkend. 
  Poslední zářijový den jsme se zúčastnili 
otevřeného mistrovství Slubického euroregi-
onu soutěže v hodu diskem a ve vrhu koulí. 
Na soutěž jsme byli pozváni paní Małgorza-
tou Krzyżan a odehrávala se v překrásném 
historickém olympijském stadionu ve Slubici. 
Jaroslav ml. nejprve zvítězil v hodu diskem 
výkonem 55,60 m, ale technicky velmi kazil. 
Výkon byl zvládnutý jen na 70 %. Ve vrhu 
koulí musel házet s 5kg koulí, jelikož v Pol-
sku je určena tato gramáž pro kategorii U16. 
S touto váhou se popral velmi dobře a zvítě-
zil v osobním rekordu v této váze výkonem 
14,71 m, což bylo o 71 cm více než na mítin-
ku v červenci, a zůstal jen 29 cm za oddílo-
vým rekordem dorostenců (U18) našeho 
legendárního Jaroslava Zelenky. Díky těmto 
výkonům získal i pohár za nejhodnotnější 
výkon v kategorii staršího žactva (U16). Vel-
mi děkujeme naší kamarádce Małgorzatě za 
fantastickou pohostinnost, rovněž děkujeme 
za přijetí slubickým funkcionářům a rozhod-
čím. 
  Bylo nám velkou ctí být na tak krásném 
místě. Určitě se vrátíme a kdo nebyl na závo-
dech v Polsku ve Slubici a Toruni, jako by v 
Polsku vůbec nebyl.                    Jaroslav Smělý 

Atletická mládež Lovosic na mistrovství zářila 

Děti si vylepšovaly osobní rekordy 

Dne 16. října se naši plavci zúčastnili plaveckého přeboru v Krupce, 
kam dorazilo celkem 6 plaveckých klubů. Lovosice reprezentovalo 
20 dětí ve věku 7 až 14 let. Nejmladší byla dvojčata Jindra a Ondra 
Brožíkovi (roč. 2015). Spousta z nich si vylepšila své osobní rekor-
dy. Cca třetina byla na takových závodech poprvé. Všem patří veli-
ká pochvala za jejich výkony, které byly od pořadatele závodu 
podloženy sladkou odměnou.              Václav Voborník, předseda klubu 

Na závody přijelo 205 plavců 

Lovosický plavecký klub pořádal s podporou městského úřadu 5. 
října plaveckou soutěž měst. S počtem 205 účastníků jsme získali 
3172 bodů, což stačilo na krásné 10. místo v kategorii měst do 20 
tisíc obyvatel. Nejmladším účastníkem byl pětiletý Jaroslav Šudřich 
(viz foto vlevo) a jako každý rok jsou nejstarší soutěžící manželé 
Eva a Jaroslav V. (83 let). Děkuji tímto všem zúčastněným za pod-
poru v naší plavecké soutěži měst.       Václav Voborník, předseda klubu 
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Senzační Senioři (SenSen) připravili na rok 2023 

pravidelné akce pro širokou veřejnost: 
 

- skupinová relaxace každé pondělí od 9 h 

- zdravotní cvičení každé úterý od 8.30 a 10.00 

- semináře o zdraví každý měsíc 

- keramika, pocitové kreslení, jemná motorika 

- víkendové semináře Doksy, jaro a podzim 

- učíme pétanque od dubna do září vždy ve středu 

- plaveme pro zdraví a v únoru La Manche 

- prevence zdraví, samovyšetření prsu na středních školách a pro 
širokou veřejnost 
- jóga pro zdraví každý čtvrtek od 17 h v CK 
Lovoš 

- Den zdraví – jaro, podzim 

- Měsíc seniorů, říjen 

- každý měsíc zájezd do divadla Most 
 

Autobusové výlety do Polska a Německa připravuje H. Vaňková   
Vlakové výlety připravuje I. Žaludová 

 

Připravené pobyty na rok 2023 
 

Hokovce (SR) - 11. - 18. únor, 6 500 Kč.  
Doprava, plná penze, bazén, procedury, společenské večery.  
 

Sezimovo Ústí - 5. - 10. března, 6 600 Kč.  
Doprava, plná penze, bazén, procedury, zábava, bingo atd.  
 

Karlovarsko – Děpoltovice, 23. - 28. dubna, 8 950 Kč.  
Doprava, plná penze, bazén, výlety, spol. večery. 
 

Libverda - 7. - 12. května, 3 000 Kč.  
Ubytování, polopenze, doprava vlastní. 
 

Caorle (Itálie) – červen. 
 

Znojemsko - Bítov - 27. srpna - 2. září, 8 450 Kč.  
Doprava, polopenze + 2x oběd na hotelu, výlety po okolí. 
 

Sezimovo Ústí - 1. - 6. října, 6 990 Kč.  
Doprava, plná penze, procedury, bazén celý den, zábava. 
 

Informace: Každé pondělí: 9 - 10 h DDM Elko - L. Žamberská  
Každé úterý: 9 - 11 h DDM Elko - S. Hyková, I. Žaludová,  
V. Javůrková, M. Karfíková, H. Miková, Z. Samuelová, J. Kolouchová 

 

Akce - Listopad 2023  
 

10. 11. Praha - Muzeum voskových figurín a Lidé a peníze.  
Vlakový výlet. Přihlášky Iva Žaludová. 
 

13. 11. Keramika, 9 h, DDM Elko, 30 Kč. 
 

14. 11. Divadlo Most, komedie Cizinec, 170 Kč. 
Přihlášky s platbou Věra Javůrková. 
 

15. 11. Malování mandal, 9 h, DDM Elko, 30 Kč. 
 

16. 11. Den zdraví a informační setkání, 13 h, CK Lovoš 

 

23. 11. Bechlín, Betlémy. Vlakový výlet. 
 

24. 11. Su Jok, diagnostika, 10 h, DDM Elko. 
 

25. 11. Výlet Polsko. 
 

1. 12. Keramika, 9 h, DDM Elko, 30 Kč. 
 

2. 12. Výlet Drážďany 

Stálé akce: pondělí - relaxace, úterý - zdrav. cvičení, čtvrtek - jóga 



Den zvířat 

8 LOVOSICKÝ DNEŠEK   

Na počátku října jsme našim 
žákům zpříjemnili vyučování. K 
Mezinárodnímu dni zvířat se po 
dvouleté pauze konala Výstava 
domácích mazlíčků. Výstavy se 
zúčastnilo celkem 25 vystavova-
telů z 2. – 5. tříd. A bylo se na co 
dívat. Na výstavě jsme mohli 
vidět různé druhy zakrslých krá-
líčků, morčat, andulek a želviček. 
Žáky velmi zaujala agama vou-
satá, oblovka žravá, strašilky a 
křeček Piškůtek. Na mazlíčky se 
přišli podívat i děti z MŠ Sady 
pionýrů, MŠ Terezínská a MŠ U 
Koníčka.  Během výstavy probí-

hala soutěž „O nejkrásnějšího 
domácího mazlíčka“.  Každý, kdo 
navštívil výstavu, musel hlasovat 
pro jednoho mazlíčka, který se 
mu nejvíce líbil nebo ho něčím 
zaujal. A jak soutěž dopa-
dla?  Na 1. místě se umístil Mar-
tin Fiala z 2.A s králíčkem Arnoš-
tem, 2. místo obsadila Amálie 
Šulcová z 5.B s králíčkem Berán-
kem a o 3. místo se podělili Lu-
cián Krčka ze 4.B s želvičkou 
Hendys a Anička Králová z 5.A s 
králíčkem Lily. Výhercům gratu-
lujeme a těšíme se na další roč-
ník výstavy.      Mgr. Jitka Hellerová 

ZŠ Sady pionýrů 

  Kdo by neměl rád pohádky? 
My je máme rádi moc, rádi je 
posloucháme a rádi je čteme. A 
v říjnu se četlo opravdu všude. V 
dílně, v knihovně, v družině, na 
chodbě... Žáci z 8.A a 7.A četli 
prvňáčkům ze svých oblíbených 
pohádkových příběhů. Ti je po-
zorně poslouchali a zvídavě si 
prohlíželi krásné ilustrace. Další 
den se prvňáčci vydali za starší-
mi dětmi do třídy a přinesli jim 
dárky, krásné záložky do knih, 
na které se sami podepsali a 
namalovali jim postavy z příbě-
hu, jemuž naslouchali. 
  Další akcí naší školy byl Den 
zvířat, kdy žáci z 9. tříd přinesli 

do školy své zvířecí mazlíčky. 
V kabinetu přírodopisu se tak 
objevila fretka, andulka, želva či 
kudlanka nebo králík. A co prv-
ňáčci? Luštili šifry a hádanky, až 
se jim podařilo odhalit, které 
tajemné zvířátko poznají. Poté 
každý chovatel své zvíře před-
stavil, a tak mohli prvňáčci zjistit, 
co kudlanka jí, co má rád králík 
nebo jak stará je želva. 
  Ve škole podporujeme hlavně 
přátelskou atmosféru a vzájem-
né porozumění. Těmito aktivita-
mi se mladší žáci učí formou hry, 
starší žáci rozvíjí zodpovědnost 
a empatii. A zároveň vznikají i 
nová přátelství.          ZŠ A. Baráka 

ZŠ Antonína Baráka 

  Náš projektový den by se letos 
měl správně jmenovat Týden 
zvířat, protože jsme měli mož-
nost setkat se se zvířátky v bu-
dově školy od pondělí 3. do 
čtvrtka 6. října. 
  Jednotlivé třídy si připravily 
Den zvířat ve svojí režii. Žáci 
nejenže přinesli domácí mazlíčky 
ukázat, ale připravili si o nich 
zajímavé povídání. Tak se ostatní 
spolužáci dozvěděli, jak se o 
zvířátko starat, čím se živí, jak se 
dostalo právě do rodiny toho či 
onoho žáka. Povídání majitelé 
zvířátek doplnili o veselé přího-
dy, které s ním oni i celá rodina 
zažili. K vidění byla nejrůznější 
zvířátka. Psi, kočky, králíci, mor-
čata, andulky, želvy, agamy, 
křečci, ježci, šneci a spousta 
dalších. Do jednotlivých tříd byli 
pozváni i prvňáčci, pro které byl 
Den zvířat úplnou novinkou. 
Mohli si zvířátka pohladit i po-
chovat. 
  Celý projekt završila návštěva 
zaměstnankyň azylu pro opuště-
né kočky „LUCKY“ z Černivi. Za-

ložila ho paní Jana Zárubová již 
před dvaceti lety. Azyl se věnuje 
záchraně, péči a léčení zraně-
ných a opuštěných zvířat, tedy 
nejen kočičkám. Uzdraveným 
zvířátkům hledají nový domov u 
lidí, u nichž získají znovu důvěru 
a naleznou lásku. Žáci pozorně 
poslouchali povídání o veškeré 
péči, které se zvířátkům v útulku 
dostane, dozvěděli se také, jak 
se mají zachovat, když najdou 
venku opuštěné nebo poraněné 
zvířátko. Děti přinesly pro kočič-
ky a ostatní zvířátka žijící v útul-
ku spoustu pamlsků. 
  Celý projekt se opravdu vydařil. 
A co podstatného si děvčata a 
kluci odnesli? Že když si někdo 
chce pořídit domácího mazlíčka, 
měl by se nejdříve zamyslet, 
jestli si na něho najde každičký 
den čas. Čas pomazlit se s ním, 
proběhnout se s ním venku, 
pohrát si s ním… 

  Když se bude majitel zvířátka o 
něho dobře starat, zvířátko mu 
péči oplatí láskou a oddaností. 
                       Mgr. Hana Protivová  

ZŠ Všehrdova 

Plán zájezdů a ozdravných pobytů 

MO STP Lovosice na rok 2023 
 

Týdenní pobyty: 
 

8. - 14. 5. Piešťany (SK) - předběžná cena: 7 600 Kč 

Pobyt v hotelu Harmonia, plná penze, 6x lázeňská procedura,  
hudební večery, výlet po Váhu, možnost koupání v přírodním  

koupališti, doprava. 
4. - 9. 6. Kutná Hora - předběžná cena: 6 000 Kč 

Pobyt v hotelu U Kata, plná penze, možnost využití wellnesu, do-
prava. 

26. 8. - 1. 9. Sokolov - předběžná cena: 7 950 Kč 

Pobyt v Parkhotelu Sokolov, plná penze, bazén, výlety do okolí, 
doprava.                                                                                           

       
Jednodenní zájezdy: 

 

Květen - zámek Veltrusy - předběžná cena: 300 Kč 

Září - zámek Stekník, Žatec - předběžná cena: 350 Kč                                              
Divadlo Most a Ploskovice – termíny budou upřesněny                                  
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  Žáci 1. ZŠ měli možnost zúčastnit se 
celorepublikového projektu 72 hodin. 
Kdykoliv během tohoto času (13. – 16. 
října) a zároveň jakkoliv dlouho se dob-
rovolníci po celém Česku pouští do akti-
vit, které pomohou druhým, přírodě, či 
jejich okolí. Výsledkem těchto projektů 
je mnoho úsměvů, radosti, dobrých 
pocitů z vykonané práce a mnoho dal-
ších pozitivních účinků. Ve dnech 13. - 
14. října společně s pedagogy zahájili 
projekt 72 hodin několika aktivitami i 
naši žáci. Někteří pomáhali s výsadbou 
okrasných keřů v družině nebo okolí 
školy, jiní hrabali listy a odklízeli větve. 
Prvňáci si jako aktivitu vybrali úklid v 
okolí školy. S heslem: „Když počasí do-
volí, uklidíme okolí,“ jsme se letos účast-
nili již po deváté. Všem aktivním žákům 
děkujeme.                       Mgr. Markéta Stará 

Projekt 72 hodin  

  Na středu 12. října se těšili ne-
jen žáci ZŠ Všehrdova, ale i jejich 
pedagogové. Důvodem bylo 
dlouho očekávané setkání s pro-
gramem společnosti Zayferus na 
lovosické Osmičce. Žáci byli 
seznámeni s činností a význa-
mem této společnosti. Tvoří ji 
tým sehraných odborníků, jehož 
hlavním úkolem je ochrana dra-
vých ptáků. 
  Sídlí v lednickém zámeckém 
parku, kde pořádá ukázky drav-
ců pro veřejnost. A nejen tam. 
Jezdí se svým vzdělávacím pro-
gramem do škol po celém Čes-
ku. Přednáškami a ukázkami 
dravců financují provoz jejich 
společnosti. 
  V prostorách Osmičky byli dra-
ví ptáci rozděleni do dvou sku-
pin se souvisejícími programy. 
V první části se žáci seznámili 
s názvy dravých ptáků. Byli zde 
noční lovci – sovy a sovičky, 
dravci krahujcovití a nejrychlejší 
dravci sokolovití. Dozvěděli jsme 
se, že dravci mají největší sílu 
v nohách, že mrchožrouti neloví, 
odkud který dravec původně 

pochází, a dokonce jaká mají 
jména. 
  Druhá část byla ověřením, jak 
si děti povídání o dravcích pa-
matovaly. Probíhala formou 
soutěže a za správné odpovědi 
byli žáci odměněni kalendářem, 
pexesem či magnetkami s moti-
vy dravých ptáků. Součástí byla 
také ukázka lovu a samozřejmě 
nechyběly ani letové ukázky 
dravců, do nichž se zapojili i 
někteří chlapci a děvčata. 
  Obdivujeme tým Zayferus ne-
jen za jeho péči o dravé ptáky, 
ale též za vytvoření programu, 
který je nabitý spoustou zajíma-
vostí, poznatky a vtipnými ko-
mentáři. Děkujeme za všechny 
děti, které si odnesly nespočet 
krásných zážitků. 
  Dovolte mi na závěr napsat 
upravený úryvek z nádherného 
citátu na stránkách společnosti 
Zayferus: „Dravec je boží tvor. 
Odvážete ho, dáte mu svobodu, 
odlétne, ale vrátí se k Vám.                        
To je to kouzlo. Vyžaduje od Vás 
to nejcennější, co máte. A to je 
Váš čas.“         Mgr. Hana Protivová 

Zayferus opět v Lovosicích 

  Víte, kam míří každý šestý ná-
vštěvník Karlovarského kraje? 
Do parku Boheminium v Mari-
ánských Lázních, čtvrtého nej-
většího parku miniatur v Evropě! 
Ten je unikátní nejen svým jedi-
nečným zasazením do přírody, 
ale i širokou nabídkou do detai-
lu propracovaných modelů čes-
kých památek v měřítku 1:25.  
  I my jsme tam s „turisťákem“ 
vyrazili. Karlštejn, Hluboká, Čer-
vená Lhota, Lednice či Český 
Krumlov, dokonce i Babiččino 
údolí. To je jen krátký výčet ze 
sedmi desítek dokonalých mini-
atur významných stavebních a 
technických památek z celé Čes-
ké republiky, které jsme tam 
viděli. 
  Na vrch Krakonoš nás od uby-
tovny TJ Lokomotiva ML vyvezl 
autovláček. Cesta byla nádherná, 
přes celé Mariánské Lázně a skrz 
lesy a louky. Je tam nádherná 
příroda, výběhy koní a obora 
s laněmi a jeleny. Zbývá jen 
vstoupit a starosti a stres se jako 

zázrakem vypaří. 
  Na zpáteční cestě, absolvované 
k radosti všech pešky, jsme se 
vysápali na rozhlednu Hameliku 
a pak už jen dolů z kopce až ke 
Zpívající fontáně. Tam jsme si 
vyslechli od Petra Hapky Fontá-
nu pro Zuzanu a pomyslně jsme 
ji věnovali naší spolucestující 
Zuzce z Litoměřic, která s námi 
jela na výlet poprvé.  
  Následovala úžasná prohlídka 
Goethova muzea, nákup lázeň-
ských oplatek, ochutnávání 
všech léčivých pramenů a roz-
loučení s fontánou, a to sklad-
bou Karla Zicha Vzpomínka na 
Mariánské Lázně. No, a pak už 
daleká tříkilometrová cesta z 
města na ubytovnu. Uff… 

  Výlet se všem líbil. Poděkování 
patří opět našim rodičům a také 
městu Lovosice, které nám akci 
částečně dotovalo z dotace 
Sport a volný čas 2022.  Děkuji 
dětem za zájem a doprovodu za 
pomoc při organizaci.  
        Miluše Králíčková, 1. ZŠ Lovosice 

Mariánky nás rozhýbaly 
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Fotostrana 

Kulturní akce v říjnu: Václavská pouť, Travesti show či O. Sokol 
Přestože letos počasí tradiční Václavské pouti (snímky na straně 10) příliš nepřálo, nabídla zdarma pestrý program, kde jistě každý mohl 
najít ,,to své“. Po dopolední mši v kostele sv. Václava se rozběhl program na náměstí. Úvod patřil jak jinak než vystoupení spolku historic-
kého šermu Lepus, který opět předvedl scénky ze života sv. Václava. Děti se tak mohly zapojit do závěrečné ,,bitvy“. Dále vystoupil spřáte-
lený sbor z Coswigu, který přidal i několik česky zpívaných lidovek, Vinšovanka potěšila ucho nejednoho dechovkáře. Akce obligátně pro-
bíhala na čtyřech pódiích s pestrým programem. U sauny hrála elektronická hudba, u hřiště country a bluegrass, kde vedle lovosických 
oblíbených kapel zahráli i skvělí Red Leaf a Blackout. Na Osmičce byly letos největšími taháky Buty, ale i naše ZUŠ ukázala pěkné hudební 
výkony a nadějné mladé muzikanty. Hambaeros roztančily publikum, ENDRU předvedl show plnou beatboxu a závěr patřil formaci Rock-
Set. Na náměstí zaujal rockový matador Pavel Sedláček se skupinou Cadillac a uzavíral lovosický Vitamín, který zahrál bravurně rockové 
pecky. Velký úspěch měla Travesti show (snímek vpravo dole na str. 11), která již návštěvníkům zdomácněla, salvy smíchu a gagů rozhýba-
ly bránice zcela zaplněného LOVO Divadla. Další divadelní představení tentokrát s vážnou tematikou přineslo Rádobydivadlo Klapý 
(snímek vpravo nahoře na str. 11), kde mohli diváci zhlédnout ochotnické zpracování známého kusu Čarodějky ze Salemu. Skvělým bylo 
stand-up vystoupení Ondřeje Sokola (velký snímek na str. 11), který je vtipným a pohotovým bavičem. Plno bylo i na krásném koncertu 
ZUŠ Lovosice (snímek vpravo uprostřed na str. 11), kde si posluchači mohli vychutnat melodie pro čtyřruční klavír. Těšit se můžeme na 
další chystané akce, které jistě zpříjemní podzimní dny.                                                                                                   (rys, foto Jan Sándor, rys) 
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  Svaz tělesně postižených v Lovosicích 
uspořádal pro své členy dne 27. září autobu-
sový zájezd do Staré Boleslavi. Bylo to den 
před Národní svatováclavskou poutí, která se 
každoročně koná u příležitosti zavraždění 
svatého Václava. Navštívili jsme baziliku sva-
tého Václava, baziliku Nanebevzetí Panny 
Marie a Klenotnici. 
  V boleslavském infocentru nás velice mile 
přivítali (o naší návštěvě předem věděli) a 

seznámili jsme se s paní průvodkyní. Paní 
průvodkyně nás poutavě a velice podrobně 
provedla oběma bazilikami. Dozvěděli jsme 
se, jak to bylo se zavražděním knížete Václa-
va jeho bratrem Boleslavem, ale hlavně jsme 
na vlastní oči viděli originál Palladia země 
české, které je uloženo v bazilice Nanebe-
vzetí Panny Marie. O historii této vzácné 
relikvie jsme se dozvěděli také mnoho zají-
mavého. Velký dík paní průvodkyni. Ta nám 

rovněž doporučila restauraci, kde jsme chut-
ně poobědvali, a kdo chtěl, šel si ještě pro-
hlédnout samotné město.  
  Počasí nám přálo, deštníky jsme nepotře-
bovali, i když předpověď nebyla zrovna příz-
nivá. Zájezd se velmi vydařil a mohou litovat 
ti, kteří nejeli. Chtěli bychom tímto poděko-
vat Městskému úřadu v Lovosicích, že nám 
přispívá na dopravu. 
                           Václava Dolanská, STP Lovosice 

Členové Svazu tělesně postižených navštívili Starou Boleslav 
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Ceník inzerce v Lovosickém dnešku  
 

Celá strana: 7000 Kč, 1/2 strany: 3500 Kč  
1/4 strany: 1750 Kč, 1/8 strany: 875 Kč 

 

E-mail: sefredaktor@kclovos.cz (ceny bez DPH) 

ENDRU: Improvizaci miluji jak na pódiu, tak v životě 

  Beatboxer, hudebník, moderátor, he-
rec… K čemu z Vašich mnoha profesí a 
zájmů lnete nejvíce? 

  Rozhodopádně k muzice. Ta pro mě před-
stavuje největší radost, emoce a život.  
 

  Pocházíte z umělecké rodiny?  

  Asi ne úplně v profesionálním slova smyslu. 
Spíš z takové renesanční. Tatínek je architekt 
a maminka neuroložka stejně jako brácha a 
ségra. Ale zároveň všichni mají umělecké 
přesahy, ať už do výtvarného, pohybového, 
nebo hudebního světa. Navíc všichni miluje-
me sport. 
 

  Kde se vzala touha bavit lidi? Patřil jste 
jako dítě mezi komiky třídy? 

  Nejspíš trochu jo, ale do stejné míry jako 
mezi otloukánky. Tyhle věci většinou tak 
nějak vyplynou. Stejně jako to, že jsem ve     
4 letech svévolně začal tančit lambádu, v      
6 odrapoval kompletní lyrics písně „Jakýpak 
vokolky, jdeme balit holky“ od skvělých J.A.R. 
a ve 12 začal naprosto nekontrolovaně vydá-
vat zvuky v rytmických sekvencích. 
 

  Jak vzniklo Vaše účinkování v pořadu Na 
stojáka?  

  Nějak nás tam doporučil Pepa Polášek, se 
kterým jsme hráli v Ha divadle v Brně, a pak 

jsme šli s Nastym na konkurz, kde jsme 
předváděli scénku s lachtanem. 
   
  Jak jste se dostal k beatboxu? Myslíte, že 
je to žánr, který se v naší zemi udrží? A co 
říkáte konkurenci? 

  Jak jsem říkal, sám mi vyrostl v puse. Je v 
něm obrovská svoboda zahrát si prakticky 
kdekoliv, co se vám chce. A to mě na beat-
boxu hodně baví. Navíc audiofonické mož-
nosti lidského hlasu a pusy jsou opravdu 
veliké. A jestli se udrží? Myslím, že nikdy asi 
nebude úplným mainstreamem, ale vždycky 
tady tak nějak bude mezi námi. Dokud lidi 
budou používat rty, hlas a jazyk k mluvě, 
bude tu i beatbox. Lidé si to málokdy uvědo-
mují, ale je to skvělý hudební nástroj, jen se 
na něj naučit.  
 

  Jste také mistrem světa v loopingu, mů-
žete čtenářům přiblížit, oč se jedná?  

  Je to hudební smyčkování. Vyberete si něja-
ký hudební nástroj (v mém případě hlas) a 
pak ho naživo před lidmi nahráváte v rytmic-
kých celcích, které se opakují a hrají dokola a 
vytváří vám jakousi podkladovou kapelu 
například pro leadový (sólový) zpěv. 
 

  Co je Vaším profesním snem?  

  Hrát hodně našláplou hudbu se skvělými 

muzikanty pro hodně lidí, kterým to bude 
dělat velkou radost stejně jako nám.  
 

  Mnohokrát jste spolupracoval s Danem 
Bártou, Lenkou Dusilovou nebo Vojtou 
Dykem. Líbí se Vám jejich tvorba a kdo s 
nápadem na spolupráci přišel?  

  Lenka s Danem mě tehdy oslovili na projekt 
Acuo, což byl akustický koncert vysílaný pří-
mo do ušních boltců posluchačů rádiovými 
frekvencemi. Uprostřed Náměstí Republiky 
tak trsalo 300 bláznů se sluchátky na hlavě, 
přičemž kolemjdoucí nic neslyšeli. Kdyby 
tehdy okolo prošlo vedení bohnického blá-
zince, rozhodně by zasáhlo. Ale nešlo, a tak 
jsme mohli na tuhle spolupráci navázat a pak 
uspořádat další koncerty, přičemž s Danem 
hrajeme dodnes třeba desetkrát do roka. S 
Vojtou jsme se tehdy seznámili nějak na ak-
cích přes Nightwork, v jejich úplných začát-
cích. Dával jsem jim i nějaký featuring. Tvor-
ba této trojice se mi samo sebou líbí velmi, 
proč bychom spolu jinak hráli? Především 
mají vysoce vyvinutou schopnost improviza-
ce a práce se svým hlasem. Zkrátka ovládají 
své řemeslo, což je kombinace, která je v 
Čechách velmi výjimečná.  
 

  Vaše vystoupení jsou improvizovaná 
nebo se nějak dopředu připravujete?  

  Vlastně obojí. Ale improvizaci miluji jak na 
stagi, tak v životě. Takže ta tam je a doufám, 
že i bude obsažená vždycky. 
 

  Proč elektromobil?  

  Protože je nejlepší, nejrychlejší, neuvěřitel-
ně pohodlný, má úžasný sound systém, mů-
žeme v něm s Haničkou spát, neustále se 
stává o trochu lepším autem přes softwarové 
updaty zdarma, má největší úložný prostor 
ve své třídě a elektřinu na nabíječkách k ně-
mu máme zdarma. Mám ještě pokračovat? 

 

  Jak relaxujete?  

  Většinou velmi aktivně, tedy sportem: běh, 
lezení, posilka, kolo, brusle, běžky, lyže… 
Hodně také cestujeme. Pravidelně navštěvuji 
fyzioterapii, saunu a snažíme se jíst tak, aby 
nám to vydrželo co nejdéle a relaxovat bylo 
méně nutné. Navíc mě moje práce hodně 
baví, takže vlastně relaxuji i hudbou, nebo 
tím, že jedu na koncert a poslouchám v autě 
muziku či zajímavý podcasty o zdraví nebo 
čemkoliv, co mě zrovna zajímá. No a méně 
často i pasivně s knihou nebo power napem 
po obědě.                         (rys / foto Jan Šándor) 

Na Svatováclavské pouti v Lovosicích vystoupil beatboxer, hudebník, moderátor, herec, komik Ondřej Havlík, známý veřejnosti 
pod jménem ENDRU. Tento muž mnoha profesí, zájmů a talentů je také pravidelným návštěvníkem LOVO Café, kde často  

odpočívá při svých výjezdech za prací a také proto, aby nabil svého elektrického oře na místním elektrohubu.  
Využili jsme tedy těchto chvil a přinášíme Vám s Ondřejem rozhovor. 
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  Varhanním koncertem, který 
uspořádala farnost v Lovosicích, 
jsme chtěli poděkovat všem, 
kteří jakýmkoli způsobem pod-
pořili naše úsilí o záchranu lovo-
sických varhan. Ve dvou etapách 
se podařilo zrekonstruovat celé 
varhany, a dokonce rozšířit zvuk  
o další nové rejstříky, Sesquialte-
ra a Regal. Další tři nepříliš kva-
litní rejstříky nahradily Salicional, 
Flétna 4 a Oktáva 4. Zásadní 
práci odvedl též intonér Petr 
Strakoš ze severní Moravy, což 
je velmi precizní odborník. Počet 
intonerů v České republice by-
chom mohli sečíst na prstech 
jedné ruky. Úkolem intonéra je 
nejen naladit jednotlivé píšťaly, 
ale harmonizovat dohromady 
jednotlivé rejstříky tak, aby celé 
varhany zněly jako dobře sehra-
ný orchestr. Varhany jsou tedy 
nově naladěné a jejich krásný 
nový zvuk ocenili též naši přáte-
lé a dárci z Coswigu. 
  Díla známých mistrů i vlastní 
tvorbu přednesl PhDr. Pavel 
Hrubeš, který se mnoha způsoby 
zasloužil o opravu tohoto ná-

stroje.  V boční kapli sv. Antoní-
na se před a po konání koncertu 
uskutečnil benefiční prodej pů-
vodních varhanních píšťal. 
  Bohužel zpoždění kvůli kovidu 
se stále projevují, takže zamýšle-
ný definitivní konec rekonstruk-
ce se před sobotním koncertem 
odložil. I přes nádherný součas-
ný zvuk nástroje se stále těšíme 
na namontování dlouho očeká-
vaného Pozounu 16" a s ním 
souvisejícího dokončení intona-
ce tzv. jazyků, tj. částí píšťal, 
které mají specifickou konstruk-
ci. Pro zájemce je ještě několik 
původních píšťal ke koupi. Pro-
to, kdo chcete získat zajímavý 
suvenýr, který spoluvytvářel du-

chovní atmosféru našeho koste-
la, a přispět tak na konečnou 
fázi rekonstrukce varhan, máte 
možnost např. po nedělních 
bohoslužbách. Na dofinancování 
celé akce využijeme mj. i pro-
středky z benefičních koncertů a 
vámi zakoupených píšťal.  
 Všem dárcům upřímně děkuje-
me! 
      Římskokatolická farnost Lovosice 

Oprava varhan finišuje 

V sobotu 15. října se mohli všichni zájemci potěšit zvukem 
nově zrestaurovaných varhan v kostele svatého Václava. 
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85 let českého Sboru dobrovolných hasičů v Lovosicích, 2. část 
V letošním roce oslavuje Sbor dobrovolných hasičů v Lovosicích 85. výročí založení. Nyní vám přinášíme druhou část textu Pavla Hejduka. 

  Družstva dobrovolných hasičů byla po ce-
lou dobu velmi úspěšná na úrovni okresu i 
kraje. Třikrát se zúčastnila i republikového 
mistrovství. 
  Od roku 1968 pořádal sbor soutěž o Stříbr-
nou proudnici města Lovosice. Tato soutěž 
se postupem doby rozrostla až na celore-
publikovou, kdy na ni dojížděla družstva ze 
západních a jižních Čech, ze středních Čech a 
v podstatě všechny sbory z litoměřického 
okresu. Poslední soutěž se uskutečnila v roce 
1989. Od roku 1990 již nebyl zájem soutěž 
podpořit. Poslední soutěž uspořádal sbor 
v roce 1993 pod patronací České spořitelny 
v Roudnici nad Labem. 
  Po získání podpory od okresního sdružení 
jsme do Lovosic přivedli v roce 2013 okresní 
kolo v požárním sportu, které se pravidelně 
konalo v květnu až do roku 2018. Sbor byl 
v roce 1964 oceněn „Čestným uznáním ÚV 
ČSPO“ a v roce 1967 obdržel ocenění „Za 
zásluhy“. Nejvyšším oceněním, titulem 
„Zasloužilý člen SPO“, byl vyznamenán Ol-
dřich Hejduk. Tento titul mu byl udělen v 
roce 1989. 
  Náš sbor v průběhu své existence až do 
roku 1994 pravidelně pořádal hasičský ples. 
K této tradici jsme se vrátili v roce 2016 a 
poslední ples byl uspořádán před covidovou 
uzávěrou v roce 2019. V letech 2016 - 2019 
jsme získali finanční příspěvek od města, 
postupně obnovujeme činnost. V současné 
době má sbor 21 členů a řeší podobné pro-
blémy, jaké měli naši předchůdci – prostory, 
vybavení, techniku, financování, nábor no-
vých členů…  
  V uplynulých osmdesáti pěti letech náš 
sbor čelil různým nepříznivým okolnostem a 
přes všechny tyto nesnáze stále vyvíjí čin-
nost. Jsem přesvědčen, že sbor může být 
hrdý na to, co za svou dlouhou existenci 
odvedl za práci pro město, kolik zachránil 
majetku, kolika lidem pomohl.  

  V letošním roce jsme opět pomáhali s pod-
porou ve zdravotních zařízeních, společně 
s dobrovolnými hasiči z Lukavce jsme mate-
riálně podpořili hasiče při požáru v Českém 
Švýcarsku. Ve spolupráci s Okresním sdruže-
ním hasičů v Litoměřicích se uskutečnilo 
další kolo soutěže „Mladý kronikář“, kde 
odměnou byly volné vstupenky na Hasičské 

slavnosti v Litoměřicích. Někteří členové se 
rovněž koncem dubna zúčastnili Hasičské 
poutě na Hostýn. V uplynulých dnech si náš 
sbor připomenul dvacet let od doby, kdy 
byla při povodních vytopena hasičská zbroj-
nice. Chci poděkovat všem těm, kteří pro 
sbor pracují a kteří jej podporují. 
              Mgr. Pavel Hejduk, starosta SDH Lovosice 

Fotografie požární zbrojnice, která se při povodních v srpnu roku 2002 ocitla pod vodou. Na spodním snímku je družstvo SDH 

Lovosice na hasičské soutěži v Lukavci.                                                                                                                                          Foto archiv 
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 Charita Lovosice informuje... 
  Podzimní koncert pro Charitu Lovosice 

  Posledním koncertem, který letos naše or-
ganizace uspořádala, byl Podzimní koncert 
pro Charitu Lovosice. Zpěv nadaných žáků 
byl slyšet v kostele sv. Václava v Lovosicích 
11. října od 17 hodin. Vystoupil sbor Koťata 
ze ZŠ Sady pionýrů Lovosice (sbor vede Mgr. 
A. Červenková, Mgr. L. Haklová a Mgr. J. 
Hellerová) a sbor Tutti Pazzi (sbor vede Bc. J. 
Štěpánová, DiS. a doprovází Mgr. J. Knotte, 
dipl. um.). Výtěžek ze vstupného, které bylo 
dobrovolné, byl věnován na podporu služeb 
poskytovaných Charitou Lovosice pro osoby 
mentálně postižené, osoby v krizi, děti a 
mládež. Velmi si vážíme dlouhodobé spolu-
práce se školami, které pro dobrou věc vy-
stupují na našich koncertech. 
  Už nyní se můžete těšit na Tříkrálový kon-
cert, který se uskuteční 5. ledna 2023 opět 
v kostele sv. Václava v Lovosicích. Tímto vás 
všechny na něj srdečně zveme. 
  Děkujeme všem, kteří tento koncert navští-
vili a svým příspěvkem podpořili dobrou věc. 
                                                                Petr Urban 

 

  Sociálně aktivizační služby pro rodiny 

  s dětmi  
  Panna Marie Pomocná s rodinami, sociálně 
aktivizační služba pro rodiny s dětmi, pomá-
há rodinám, které se ocitly v nepříznivé soci-
ální situaci, již nejsou schopni řešit vlastními 
silami. Již třetím rokem spolupracujeme 
s obcí Lukavec v rámci projektu IROP – Soci-

ální byty. V rámci projektu je k dispozici 11 
bytů, které jsou plně obsazeny. S uživateli 
těchto bytů služba pravidelně spolupracuje. 
Sociální služba nabízí mimo jiné podporu při 
řešení dluhů, v tuto chvíli probíhá Milostivé 
léto II., které končí 30. listopadu 2022. Pra-

covnice poskytují základní informace ohled-
ně oddlužení – insolvence, poskytují podpo-
ru při jednání s exekutory. V případě potřeby 
neváhejte kontaktovat naše sociální pracov-
nice na tel. č. 737 264 843, 732 345 215. 
                                       Martina Havlíková, DiS. 
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 To nejlepší z Jižní Ameriky očima Jaroslava Lísky 

  Zeměpisný kroužek založil původně v roce 
1970 v Libochovicích, kde tehdy učil. V roce 
1973, kdy začal učit na 3. ZŠ v Lovosicích, se 
staly přednášky populární v Lovosicích a okolí 
a po nabídce ředitele Zdeňka Macka ze Sdru-
ženého závodního klubu, se přednášky konaly 
v přednáškovém sále Lovoše. Návštěvníci 
mnohdy jezdívali z Litoměřic, z Ústí nad La-
bem a opravdu někdy i z Prahy. Z historie 
sdružení: Na 100. besedě se představil Franti-
šek Nepil, na 200. akci lovosičtí přivítali Petra 
Pitharta, na třísté přednášce přednášel Erazim 
Kohák o životě v Nové Anglii, kde žili potomci 
prvních osídlenců Ameriky. Na 400. přednášce 
se poprvé představila žena, jachtařka MUDr. 
Karin Pavlosková. Na 500. přednášce besedo-
val v Lovosicích Dr. Hynek Kmoníček z Kance-
láře prezidenta republiky – konala se 5. listo-
padu 2015. Dr. Líska později učil v Lovosicích 
také na gymnáziu, v Liberci na Technické uni-
verzitě a v Praze na Obchodní akademii a 
mimořádně přednášel i na Vysoké škole ob-
chodní. Pracoval i u generálního ředitele Čes-
kých drah, měl tak volné jízdenky po celém 
světě. Svou činnost ale nepřerušil, zeměpisné 
přednášky vedl v Lovosicích v posledních 30 
letech z Prahy. V Lovosicích byl i Petr Pithart, 
Pavel Tigrid nebo herečka Táňa Fischerová, v 
poslední době pak proslulý reportér Stanislav 
Motl, prof. MUDr. Vladimír Beneš, elitní krimi-
nalista Jiří Markovič a JUDr. Daniela Kovářová. 
V úspěšné práci chce Zeměpisné sdružení 
pokračovat i nadále. Od roku 2017 se konají 
přednášky v sále knihovny a organizuje je 
vedoucí knihovny paní Zdeňka Černá.  
  V úterý 4. října zde byl cestovatel a celoži-
votní popularizátor geografie Jaroslav Líska 
jako lektor s přednáškou o Jižní Americe. Ces-
topisná přednáška byla doplněna promítáním. 
Na dotaz paní Černé uvedl, že navštívil všech-
ny světadíly (mimo Antarktidy), 65 zemí a letěl 
dost nerad 70x letadlem. Rád by ještě navštívil 
aspoň Mexiko. Na přednášce byli přítomni i 
jeho 4 bývalí žáci. Lektor Líska v Jižní Americe 
navštívil 10 zemí, přednáška se týkala 4 z nich 
– Venezuely, Peru, Argentiny a Brazílie. Ná-
vštěvníci viděli Caracas, hlavní město Venezu-
ely s jeho mrakodrapy i chudinskými čtvrtěmi, 
stolovou horu Roraimu a překrásný vodopád 
Salto Ángel a národní park Canaima. V dáli na 
severozápadě jsou majestátní Andy. Zájemci 
mohli zhlédnout faunu savany Los Llanos; 
byla opravdu zajímavá – kapybara, pekari 

páskovaný, mravenečník velký, pásovec pam-
pový, ibis rudý, anakonda velká, krokodýl 
orinocký, piraňa obecná. (Když jsem ji viděla, 
pochopila jsem, že piraňa může dokonale 
ohlodat na kost i člověka. A až doteď jsem 
nevěděla, že ibis může být i rudý.) 
  V Peru posluchači navštívili bájné Cuzco i 
kultovní Machu Picchu (snímek vlevo), ruiny 
předkolumbovského inckého kultovního měs-
ta v peruánských Andách. Město bylo později 
opuštěno a zcela zchátralo, i když bylo míst-
ním známo, pro zbytek světa upadlo v zapo-
mnění. Od svého objevení v roce 1911 se 
město stalo významnou turistickou atrakcí 
Peru i celé Jižní Ameriky. V roce 1983 bylo 
zařazeno na seznam světového dědictví UNE-
SCO. Jelikož město nebylo nikdy objeveno 
španělskými conquistadory, nebylo vykradeno 
a poničeno. V roce 2007 bylo město zařazeno 
mezi nových sedm divů světa, v současnosti 
díky návštěvnosti praská ve švech.  
  Cesta do peruánské Amazonie začala ve 
městě Iquitos, kam nevede žádná silnice, do-
stanete se tam letecky či po Amazonce. V 
deštném lese se konají výlety po Amazonce 
do indiánských vesnic. Žijí zde krásní papouš-
kové ara, lenochodi, ale i jaguáři. Hrozbu 
představují kajmani, anakondy, jedovatí pa-
vouci a komáři. (Mě by tam na výlet nikdo 
nedostal.) RNDr. Líska s odvážnou ženou Rů-
ženkou byl u Indiánů na „vlastní triko“, bez 
cestovní kanceláře. S Indiány žili týden. Znač-
né nebezpečí v džungli číhá opravdu na kaž-
dém kroku. Návštěvníci také spatřili jezero 
Titicaca, největší vysokohorské jezero a záro-
veň nejvýše položené jezero s pravidelnou 
lodní dopravou na Zemi. V jezeře je mnoho 
umělých rákosových ostrůvků, na nichž žijí 
domorodci. 
  Další cesta vedla do Argentiny, do mondén-
ního Buenos Aires. Ve městě žije mnoho při-
stěhovalců s různým náboženstvím, a proto je 
zde vícero krásných kostelů a kultur (metro-

politní katedrála, židovská synagoga, angli-
kánská katedrála) i dalších významných budov 
(sídlo prezidenta Casa Rosada, ústřední obe-
lisk, majestátní palác Národního kongresu, 
světově proslulá národní knihovna a národní 
muzeum). Zemi zviditelnilo argentinské tango 
nebo proslulý argentinský steak – sbíhaly se 
všem sliny. Země je nádherná a má 35 národ-
ních parků, mezi nimi je např. Národní park 
Iguazú s překrásnými vodopády. Vyskytuje se 

tam také pták tukan s velkým žlutým zobá-
kem, který jen poskakuje. Lektor zavedl poslu-
chače i do Ohňové země s úžasnou krajinou 
NP Tierra del Fuego, podmínkou je ale dobré 
počasí. V Patagonii se seznámili s nejkrásněj-
ším ledovcem na světě Perito Moreno, který 
nemá krásou a rozsahem obdoby - 250 km2, 
řekou Paraná a hejny přátelských tučňáků a 
tuleňů. 
  Poslední navštívenou zemí byla Brazílie. Rio 
de Janeiro (snímek vpravo) má pohádkovou 
polohu v tropickém NP Tijuca a zálivu Guana-
bara. Symbolem města je 30 m vysoká socha 
Krista Spasitele, s podstavcem dokonce 38 m, 
která je umístěna na hoře Corcovado 
v národním parku; Kristus shlíží na celé Rio de 
Janeiro a vítá návštěvníky. Další dominantou 
města je takzvaná Cukrová homole, která 
nabízí výhledy na město a fantastický záliv 
Guanabara. Skvělé koupání je na světoznámé 
pláži Copacabaně, kde je v létě hlava na hlavě. 
Ve městě je světoznámý stadion Maracaná a 
koná se zde nejkrásnější a největší karneval 
světa se školou samby. V chudinské čtvrti – 
favele sv. Marty – 10 000 obyvatel, byl před-
nášející sám, přestože je v celém Riu vysoká 
kriminalita. Elektrárna na řece Paraná, na hra-
nicích Brazílie a Paraguaye, Itaipú, je druhou 
největší na světě, zásobuje elektřinou celou 
Uruguay a čtvrtinu Brazílie. Krátce bylo před-
staveno i hlavní město Brasilia, Sao Paulo a 
NP Pantanal. Přednáška byla velmi zajímavá a 
diváci s nadšením uvítali neobvyklé množství 
fotografií, šlo téměř o film. Lektor sklidil za-
sloužený potlesk a v úspěšné práci chce po-
pularizátor RNDr. Líska pokračovat i nadále.  
  Zeměpisné přednášky vás poučí i pobaví 
a jsou vhodné pro kantory geografie i pro 
mládež ve věku od 12 let. Jaké přednášky 
čekají návštěvníky v nejbližší době? V listo-
padu se v knihovně chystá již potřetí návštěva 
handicapovaného cestovatele Jakuba Gre-
schla, tentokrát bude jeho přednáška zaměře-
na na to, jak se slaví Vánoce v různých zemích 
světa, které sám navštívil. V prosinci vás čeká 
Patrik Kotrba nejen s přednáškou „Pěšky po 
Evropě“, ale se zpěvem a hrou na kytaru. Na 
leden je pozván PhDr. Kamil Podroužek, Ph.D., 
který hosty seznámí s historií a architekturou 
zámeckého areálu v Lovosicích. Přijďte se 
podívat a uvidíte, že se stanete stálými ná-
vštěvníky geografických přednášek.   

                                (hz, foto RNDr. Jaroslav Líska) 

Již 50 let se v Lovosicích konají geografické přednášky, od počátku roku 1973 je celou dobu organizoval až do roku 2021 jediný vedoucí  
– RNDr. Jaroslav Líska.  
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Zahrádkářský seriál: Rady na listopad 

  Na podzim ukládáme cibuli 
kuchyňskou na zimu. K uchování 
se hodí jen ta dobře vyschlá, 
zdravá a mechanicky nepoškoze-
ná. Optimální teplota skladování 
je kolem 1 °C, vzdušná vlhkost 60 
až 70 %. Nižší teplota je vhodněj-
ší než vyšší. Cibule snese i krát-
kodobý pokles teploty pod bod 
mrazu. Při namrznutí je sklovitá, 
ale pokud s ní nehýbáme, bez 
problémů rozmrzne. Cibuli 
uskladněnou na chladném místě 
chráníme před krátkodobým 
mrazem tak, že bedýnky zakryje-
me dekou, jutovým pytlem a 
podobně. V dubnu a březnu za-

číná cibule při dobrém skladová-
ní rašit. Do červnové úrody vydrží 
bez problémů šalotka. 
  Na záhonech pěstujeme jen 
druhy zeleniny, které jsou odolné 
vůči nízkým teplotám. Jedná se o 
petržel kořenovou, pastinák, čer-
ný kořen, dále pak kapustu hláv-
kovou, kadeřavou a růžičkovou, 
které vynikají vysokou mra-
zuodolností. Výhodné je zakrytí 
porostů přezimujících zelenin 
netkanou bílou textilií. Pravidelně 
kontrolujeme zdravotní stav na-
skladněné zeleniny a napadené 
kusy ihned odstraníme, abychom 
zabránili dalšímu šíření chorob a 

škůdců. 
  Užitečné listí vyhrabané z celé 
plochy zahrady není nechtěný 
odpad, ale surovina pro přípravu 
potřebného humusu. Hodí se na 
založení nízkého plošného kom-
postu, který zlepšuje půdu. Na 
vhodný záhon rozložíme nižší 
vrstvu listí a zasypeme kompo-
stem nebo jiným organickým 
hnojivem, které ochrání listí před 
rozfoukáním a urychlí jeho roz-
klad. Za sucha listí zavlažíme. 
Půda chráněná organickou vrst-
vou méně promrzá a zároveň v ní 
pokračuje život mikroorganismů 
důležitých pro úrodnost půdy. K 

uložení a zkompostování listí 
můžeme použít například paře-
niště. 
  Po sklizni odstraňujeme ze stro-
mů i ze země veškeré mumifiko-
vané plody, hluboko je zakope-
me do půdy. Upravíme chrániče 
kolem stromů a včasnou opravou 
plotu bráníme vstupu zvěře na 
zahradu. 
  Odebíráme vyzrálé rouby pec-
kovin pro dlouhodobé uchování 
a ukládáme je buď do mírně 
vlhkého písku v chladném sklepě, 
nebo do půdy na severní straně 
budov, popř. v chladicím boxu. 
                    Text + foto Petr Kumšta 
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LOVOSICKÝ 

DNEŠEK 

Je tradicí, že klub vodáků nevynechá žádný ročník tohoto světově známého závodu. Letos se konal 20. ročník a na startu se ocitly hned 
čtyři posádky závodníků z Lovosic. Kromě našich mužů, juniorů a žen si vyzkoušely žákovský maraton i žačky. Byla to pro ně velká zkuše-
nost a dobrodružství. Žáci měli trať na 11 km a sjížděli sedm vltavských jezů. Dospělí si užili 26 km Vltavy, během kterých sjeli osm jezů. 
Gratulujeme za krásná umístění v tomto náročném závodě: Lovcům (na snímku vpravo) za 3. místo s časem dvě hodiny a pět minut, Ran-
dálům (na snímku vlevo) za 4. místo za dvě hodiny a šest minut, Lovosičandám za 2. místo za dvě hodiny a deset minut a odvážným Vaia-
nám za 9. místo v žákovském maratonu s časem jedna hodina a deset minut.                                                                Lenka Joachimsthalerová 

Krumlovský maraton 



Zábava 
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• • • Výherní křížovka Lovosického dneška • • •  
Znění tajenky zašlete na e-mail: martina.tendlerova@meulovo.cz . Autoři prvních tří správných odpovědí obdrží drobný dárek.  

Do předmětu e-mailu napište heslo „křížovka“. Tajenku z tohoto vydání najdete v dalším čísle spolu s krátkým článkem k danému tématu.  

  Sklizeň a konec žní patřily k nejdů-
ležitějším údobím roku a ukazovaly 
na velikost úrody. V dobách pradáv-
ných se děkovalo přírodě obřady, 
které od středověku měly svou for-
mu. Z pole se vezl na ozdobeném 
žebřiňáku poslední snop s doprovo-
dem zpívajících ženců ke statku hos-

podáře, pro nějž ženci pracovali. Na 
dvoře se poté obřadně předával do-
žínkový věnec – symbol dožínek. Byl 
uvitý ze všech druhů sklizeného obilí 
a ozdoben polním kvítím. Povinností 
hospodáře bylo nejen žencům za 
práci zaplatit, ale také je pohostit. 
Závěr tedy patřil zábavě, zpěvu a 

tanci. Původně byly oslavy dožínek 
skromné, na konci 18. století nabyly 
společenského charakteru a šlechta 
je začala pojímat jako reprezentativ-
ní ukázku venkovského života. V 19. 
století se díky národnímu obrození 
začal zdůrazňovat jejich národnostní 
význam.                                        (rys) 

Tajenka z října: Dožínky – místy nazývané „dožatá“ či „obžínky“ 
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